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Verkeersveiligheid  -  Aanpassing voorrangsregels fietsers Leuven

Begin augustus 2018 was er veel verwarring, maar vooral ook verontwaardiging over de 
aanpassing van de voorrangsregel op verschillende kruispunten op de ring in Leuven. De 
wijziging van de voorrangsregel is immers ten nadele van de fietsers. Daar waar tot dan 
de auto’s moesten stoppen om de fietsers door te laten, zijn de haaientanden van plaats 
veranderd en zijn ze bedoeld voor de fietsers. De fietsers moeten nu stoppen voor de 
auto’s. De doorstroming van de fietsers moet wijken voor de doorstroming van het 
gemotoriseerd verkeer. Enkele voorbeelden van de aanpassingen zijn o.a. de 
Naamsepoort en de Boudewijnlaan. Voor de fietsers en automobilisten in Leuven leidde 
deze aanpassing van de voorrangsregel tot heel wat verwarring.

Er wordt ook gevreesd voor een oververzadiging op sommige kruispunten vanwege de 
wachtende fietsers. Het gaat onder meer over oversteekplaatsen aan de Naamsepoort, 
de Tiensepoort en de Boudewijnlaan. Deze kruispunten worden zeer druk gebruikt door 
fietsers. De grote test voor de nieuwe voorrangsregel op deze kruispunten zal pas echt 
gebeuren als de universiteitsstudenten terug in Leuven zijn.

Ook het Leuvense stadsbestuur is absoluut niet te spreken over de aanpassingen. Vanuit 
het bestuur wordt er eveneens op gewezen dat er op de drukke kruispunten geen ruimte 
is om een massa fietsers te laten wachten. Bovendien werd niet overlegd met het 
stadsbestuur over de aanpassingen van de kruispunten. Het bestuur vreest dat de 
kruispunten hierdoor onveiliger zijn gemaakt. Autodoorstroming lijkt eens te meer 
belangrijker dan de veiligheid van fietsers. Het bestuur vraagt dan ook een betere 
afstemming met Vlaanderen.

De wijziging past in een nieuw dienstorder van het Agentschap Wegen en Verkeer (AWV) 
dat vorige zomer werd goedgekeurd. Op fietspaden die aan een kruispunt liggen en geen 
deel uitmaken van een voorrangsweg, heeft en krijgt de fietser geen voorrang meer. Het 
fietspad zal er zijn rode kleur verliezen en er komt een symbool van een fiets op de weg 
te staan, samen met kleine witte blokjes en haaientanden. Op deze wijze worden deze 
kruispunten uniform ingericht wat volgens AWV de veiligheid moet verhogen. 
Gelijkaardige kruispunten moeten dezelfde regels een markeringen hebben. De beslissing 
wordt nu in Leuven en vervolgens in heel Vlaanderen uitgerold.

Dat een eenvormige aanleg de duidelijkheid en dus de verkeersveiligheid ten goede 
komt, valt niet te betwijfelen, maar dit kon evengoed opgelost worden door het 
Nederlandse voorbeeld te volgen, waar de fietser wel voorrang krijgt.



Mobiliteitsexpert Dirk Lauwers is niet te spreken over de beslissing. Volgens hem moeten 
auto’s nu voorrang geven aan de voetgangers op een zebrapad, terwijl de fietsers op het 
parallelle fietspad moeten stoppen. Dit gaat volgens de expert voor nog meer verwarring 
zorgen. Met deze nieuwe voorrangsregel verlegt men bovendien de verantwoordelijkheid 
naar de fietser. 

De nieuwe regelgeving ligt ook niet in de lijn van het voordeel van de fietsers zoals dit 
wordt vooropgesteld in het STOP-principe (eerst stappers, dan trappers, dan openbaar 
en tot slot privévervoer) en zoals dat in Nederland het geval is. In Nederland worden 
kruisingen van fietsroutes met erftoegangswegen standaard uitgevoerd met fietsers in de 
voorrang. 

1. Waarom werden de aanpassingen van de kruispunten in Leuven gedaan zonder 
overleg met het stadsbestuur?

2. Waarom werd over de aanpassingen van de kruispunten op geen enkele wijze 
gecommuniceerd zodat er grote verwarring (zowel bij fietsers als automobilisten) 
ontstond bij de recent aangepaste kruispunten?

3. Is er bij de aanpassing van de Leuvense kruispunten (zoals de Naamsepoort) 
rekening gehouden met een oververzadiging door wachtende fietsers met blokkages 
op de fietspaden tot gevolg? Zo ja, hoe wordt dit probleem aangepakt? Zo neen, 
waarom niet?

4. Is in een evaluatie voorzien van de aanpassingen van deze kruispunten? Zo ja, 
wanneer zal deze evaluatie plaatsvinden en wanneer zal het resultaat van deze 
evaluatie bekend zijn?

5. a) Hoe rijmen deze aanpassingen met het STOP-principe zoals opgenomen in het 
Mobiliteitsdecreet?

b) In Nederland worden de kruispunten eveneens uniform aangelegd, maar met 
voorrang voor de fietsers. 

Welke criteria werden gebruikt om snelle en comfortabele auto’s in Vlaanderen 
voorrang te geven op kwetsbare fietsers die in weer en wind rijden?

6. Welke kruispunten in Vlaanderen zullen eveneens worden aangepast volgens deze 
nieuwe voorrangsregel? Graag een overzicht per gemeente/stad, met de planning 
van de aanpassingen?

7. Voetgangers op een zebrapad hebben voorrang op auto’s. 

Hoe zal men de verwarrende situatie oplossen waarbij auto’s moeten stoppen voor 
overstekende voetgangers maar niet voor de fietsers op de parallelle paden? 

8. Overweegt de minister instructies te geven aan zijn administratie om deze 
aanpassing terug te draaien en voluit te gaan voor voorrang voor fietsers? 

9. Wat is de stand van zaken met betrekking tot de versnelde uitrol van ‘alle fietsers 
tegelijk groen’?



BEN WEYTS
VLAAMS MINISTER VAN MOBILITEIT, OPENBARE WERKEN, VLAAMSE RAND, TOERISME EN DIERENWELZIJN

ANTWOORD 
op vraag nr. 1381 van 13 augustus 2018
van KARIN BROUWERS

1. Het klopt dat de stad hierover niet voorafgaandelijk is geraadpleegd of ingelicht. Het 
Agentschap Wegen en Verkeer (AWV) erkent haar fout hierin en heeft intern de 
nadruk gelegd dat steden en gemeentes hierover gecontacteerd dienen te worden. 

2. Eind juli heeft AWV een persbericht opgesteld en verzonden waarin de principes 
werden toegelicht en waarin uiteraard ook de locaties waar de fietsmarkeringen 
zouden worden aangepast en de timing van deze werkzaamheden aangegeven 
werden.

3-4.Intussen werden de aanpassingen op de bypasses van de betrokken poorten niet 
uitgevoerd en is de voorrangssituatie voor de fietsers behouden.

5. a) Deze keuze om in bepaalde situaties de fietsers geen voorrang te geven op een 
oversteekpunt en dus het fietspad niet te laten doorlopen is ingegeven vanuit een 
oogpunt van verkeersveiligheid. Ik verwijs tevens naar mijn antwoord in de 
commissie van 27/09.

b) Ook in Nederland hebben fietsers niet overal voorrang. Het is niet duidelijk naar 
welke Nederlandse richtlijnen wordt verwezen. 

De keuze om fietsers in Vlaanderen al dan niet voorrang te geven wordt bepaald 
aan de hand van verschillende parameters zoals onder andere:
- Snelheidsregime van het gemotoriseerd verkeer
- Binnen of buiten de bebouwde kom
- Type kruispunt
- Vormgeving van het kruispunt
- Vormgeving van het fietspad en de fietsoversteek
- Zichtbaarheid
- …

6. Intussen is beslist om op de locaties waar de fietsers voorrang hadden dit ook te 
behouden.

7. Deze situatie bestaat op vele locaties en al sinds de voorrang voor voetgangers op 
een zebrapad wettelijk is ingevoerd. In de gevallen dat een fietsoversteek, dus 
fietsers uit de voorrang, langs een zebrapad gelegen is, wordt het gebruik van 
wettelijke markeringen voor een fietsoversteek (2 parallelle rijen van grote, vierkante 
blokken) liefst niet meer toegepast, juist om fietsers duidelijk te maken dat ze geen 
voorrang hebben. Als de omgeving en de omstandigheden wel pleiten voor een 
oversteek in de voorrang, wordt het fietspad doorlopend op de rijbaan aangebracht 
en rood ingekleurd om dit extra te benadrukken. Hiermee wordt getracht die 
mogelijke verwarring bij fietsers en automobilisten te voorkomen.

8. Dit is intussen gebeurd: de voorrangsregeling kan niet ten nadele van de fietsers 
gewijzigd worden, tenzij hierover voorafgaandelijk overleg gepleegd wordt en 
akkoord gegeven wordt door de lokale overheid en de politie.



9. Met betrekking tot het vierkant groen voor fietsers zijn voor de aanpassing van de 
reglementering ontwerpteksten opgemaakt door mijn administratie. Het gaat om een 
wijziging van artikel 61.3.2. lid 1 van verkeersreglement en artikel 3.1.2. van het 
reglement van de wegbeheerder. 
In afwachting van de aanpassing van de reglementering, werden door het AWV 
criteria uitgewerkt voor het toepassen van vierkant groen. Van zodra de 
reglementering is aangepast, zal vierkant groen mee in overweging genomen worden 
als optie om de verkeersveiligheid te verhogen op kruispunten die voldoen aan de 
vooropgestelde criteria.


